
 
گرانی آجیل

جا دارد مسئولان تعزیرات کمی هم به فکر قیمت  آجیل های 
شب یلدا باشند تا بلکه قیمت این اجناس کمی پایین بیاید و 
اقشار کم درآمد جامعه بتوانند در شب یلدا از آجیل شب یلدا 

استفاده کنند. 
یک شهروند از اصفهان

تخم مرغ
برای گرفتن تخم مرغ به مغازه رفتم با اینکه گفته بودن قیمت 
آن پایین آمده است ولی کماکان قیمت یک شانه تخم مرغ 
را 100 هزارتومان خریداری کردم. با این حساب افرادی در 
جامعه ما هستند که توان خرید گوشت را ندارند و تخم مرغ را در 
وعده غذایی اصلی خود به عنوان پروتئین استفاده می کنند. از 

مسئولان تقاضا داریم که به داد این مردم برسند. 
عسگری از تهران 

تعطیلی مدارس
می خواستم سوالی از مسئولان دولتی بپرسم که آیا با تعطیلی 
مدارس و غیر حضوری کردن آن آلودگی کمتر شد؟! باید در 
جواب گفت که خیر هیچ تغییری در تهران ایجاد نشد امروز 
که به سرکار می آمدیم ماشین ها بیشتر و بیشتر از روزهای قبل 
بود و آلودگی هوا هم بیشتر پس باید کل تهران تعطیل شود تا 

آلودگی کمتر شود. 
محمدزاده از تهران

  سطح حقوق کارمندان 
بسیار بالاتر از کارگران است

فرامرز توفیقی، فعال کارگری به ایلنا گفت: متأسفانه 
این روزها هیچ صدایی از مطالبه گران صنفی در ارتباط با 
معیشت کارگران و ترمیم مزد درنمی آید؛ کارگران امروز 
شرایط مناسبی ندارند، ماده ۷ و قراردادهای موقت، همچنان 
بلاتکلیف و روی هواست، معیشت بحرانی ا ست و توجهی به 
آن نمی شود، اجرای بندهای یک و دو ماده ۴1 بر زمین مانده 
و مساله مسکن، تبدیل به یک معضل لاعلاج شده؛ در هیچ 
زمان ماده 1۴۹ قانون کار که مربوط به مسکن کارگری  است، 
رنگ واقعیت و اجرایی شدن به خود ندیده است. به گفته  او، 
نمایندگان رسمی کارگری و تشکل های عالی رسمی باید 
امروز به این مسائل با جدیت ورود کنند؛ انتخابات تشکل ها 
هم به پایان رسیده؛ در این شرایط وظایف نمایندگان 
کارگری روشن است، این وظایف فقط مصاحبه با رسانه ها یا 
صداوسیما نیست، بلکه اصلی ترین وظیفه، ثبت درخواست 
مکتوب و رسمی برای تشکیل نشست رسمی شورای عالی 
کار به صورت ماهانه و منظم است. او افزود: تا آبان و آذر 
خبری از تشکیل جلسه شورای عالی کار نبود؛ حالا هم 
می گویند هفته آخر هر ماه، نشست شورای عالی کار برگزار 
می شود؛ گویا فقط می خواهند رفع تکلیف کنند؛ وظیفه  
نمایندگان کارگری این است که درخواست جدی برای 
برگزاری فوری نشست شورای عالی کار داشته باشند آن هم 
با موضوع ترمیم مزد و افزایش حقوق. مشکلات کارگری باید 
به صورت جدی حل شود. این فعال کارگری به بحران جدی 
معیشت کارگران اشاره و تاکید کرد: اینکه مذاکرات به آخر 
سال موکول شود و در این مذاکرات، یک سبد معیشت بسیار 
حداقلی و غیرواقعی فقط به صورت صوری محاسبه شود و 
باز به سراغ درصدهای افزایش حقوق سال بعد بروند، اصولی 
نیست. این درصدها شکاف معیشتی را تشدید می کند و 
بین مزد کارگران و فرزندان دولت، تبعیض بسیار به وجود 
می آورد. »توفیقی« به فاصله  فاحش دریافتی کارگران و 
کارمندان و همچنین بازنشستگان کارگری و کارمندی اشاره 
کرد و گفت: امروز تفاوت فاحش و قابل توجهی بین مزد و 
حقوق گروه های مختلف وجود دارد؛ سطح حقوق کارمندان 
بسیار بالاتر از کارگران است و از مزایای غیرنقدی، اضافه 
کار و چندین مزیت و پرداختی دیگر به طور منظم و ماهانه 
برخوردارند که کارگران از همه  اینها بی بهره اند. او افزود: 
در چنین شرایطی سوال این است که آیا ترمیم دستمزد 
کارگران باید اتفاق بیفتد یا نه، آیا این امر، یک ضرورت 
است یا نه؛ نمایندگان کارگری باید در این زمینه با قدرت و 
جدیت ورود کنند و از فضای گفتمان به فضای مطالبه گری 
ورود نمایند، دیگر از عباراتی مانند »جبران قدرت خرید« 
استفاده نکنند بلکه به صراحت بگویند افزایش دستمزد؛ 
افزایش دستمزد همان اتفاقی ست که برای برخی در میانه  
سال رخ داده اما کارگران بی نصیب ماندند. به گفته  او، کاهش 
یک یا دو درصدی نرخ تورم که گاهی رخ می دهد، به معنای 
ایستِ افزایش قیمت ها نیست؛ همچنان تورم صعودی ا  ست 
و گران شدن کالاها ادامه دارد. توفیقی اضافه کرد: آیا وقتش 
نرسیده نمایندگان کارگری به وظایف قانونی خود عمل کنند 
و وزارت کار را به انجام تعهدات مجاب کنند؛ شعاردرمانی 
دیگر جواب نمی دهد؛ چون هر کارگری که هفته ای یکبار 
به تره بار مراجعه کند، همه چیز را با پوست و گوشت و 
استخوان لمس می کند و نیاز به بحث نیست؛ نشست های 
صوری دردی از طبقه  کارگر دوا نمی کند. او خطاب به سران 
تشکل های کارگری گفت: نباید از اینکه »تشکل های زرد« 
نامیده می شوند، ناراحت باشند؛ محاسبه  سبد معیشت یا 
همان Cost of Living امروز یک رفتار پذیرفته شده از 
اتحادیه ها و تشکل های کارگری مستقل در تمام کشورهای 
دنیاست؛ هیچ جای جهان، تشکل های کارگری، آمارهای 
نهادهای رسمی را دربست نمی پذیرند و خودشان محاسبه  
مستقل انجام می دهد. توفیقی افزود: امروز البته نیازی به 
عدد و رقم نیست؛ سری به میوه فروشی ها بزنید، می بینید 
خرید میوه کارگران با معیار دانه ای انجام می شود؛ از گوشت 
فروشی ها بپرسید تا ببینید کمتر مشتری کارگر و بازنشسته  
کارگری دارند؛ امروز بی برو برگرد باید مزد افزایش یابد و 
در این میان، نمایندگان کارگری باید نقش جدی و موثر 

ایفا کنند. 

که  مناطقی  به  حالا  تا  ملی:  آرمان   
سدسازی انجام شده سرزده اید؟ زمین های 
خشک البته خشک شده و کشاورزی ضعیف و 
نابود شده پایین دست سد. به قول کارشناسان، 
زمین های مردم از حیز انتفاع افتاده و کسی 
هم صدای آن ها را نمی شنود. سدهایی که 
در بلوچستان این کم آب ترین و در واقع 
بی آب ترین منطقه از نقاط محروم کشور، از 
این دست هستند. با اهالی بلوچستان خصوصا 
منطقه دشتیاری اگر صحبت کنید به شما 
خواهند گفت که تا چه حد زمین هایشان را 
این سدها خشکانده اند و آن ها حتی به ناچار 
مجبور به کوچ از آن منطقه شده اند. نکته آنکه 
بارندگی های موسمی در این منطقه هم مانند 
سایر نقاط ایران به جای اینکه سبب پرآب 
و رونق محیط زیست شود، به دلیل آماده 
نبودن زیرساخت ها تنها منجر به خسارت به 
جان و مال مردم می شود. وضعیت سدهای 
تهران هم بحرانی است. کم آبی و بارش های 
کم وضعیتی نگران کننده برای این سدها 
به وجود آورده و مسئولین به میزان ذخیره 
آب در سدهای تهران و تأثیر کاهش نزولات 
جوی بر وضعیت آبگیری مخازن سدهای 
پنجگانه تهران، نگاه می اندازند و همچنان 
معتقدند که »همراهی و همکاری بیش از 
پیش شهروندان محترم در صرفه جویی و 
مدیریت مصرف آب، مؤثرترین راهکار در 
تأمین مطمئن و پایدار آب شرب خواهد بود.« 
اما سد گتوند، نمونه دیگری از فجایع زیست 
محیطی دیگری است که ساخت و آبگیری 
آن به بار آورده و اشاراتی خواهیم کرد. و حالا 
سد چم شیر، به رغم هشدار کارشناسان محیط 
زیست نسبت به تبعاتی که آبگیری این سد 
به همراه خواهد داشت، شروع شده است. 
بسیاری از مخالفان با آبگیری سد چم شیر در 
۲۵ کیلومتری گچساران معتقدند که این سد 
روی سازند نمکی گچساران قرار گرفته که با 
بهره برداری از آن فاجعه گتوند۲ به زودی این 
بار در کهگیلویه و بویر احمد تکرار می شود.  
ناگفته پیداست که ساخت سد از همان دورانی 
که به سازندگی شهرت یافت، با تبلیغاتی در 
راستای دستاوردهای دولتی شروع شد و تا به 
حال ادامه داشته است. کهرم که مشاور رئیس 
سابق محیط زیست هم بوده، معتقد است که 

»آنچه برای آقایان در سدسازی، اهمیت دارد، 
ساختن سد است که ارزش تبلیغاتی دارد، 
اینکه بگویند فرضا سد دز هفتمین سد مرتفع 
جهان است، اما دیگر بعد از ساختن سد، شبکه 
آبیاری ارزش تبلیغاتی برایشان ندارد. سد را 
می سازند و شبکه پشت آن را رها می کنند. در 
نتیجه اگر آب به زمین مردم که پایین دست 
سد قرار گرفته، نرسید هم مهم نیست بلکه 
مهم این است که نشان دهند سد ساختن و 
تبلیغ کنند که ما ساخته ایم. این است که ما 
سد های متعددی داریم که شبکه پشتش را 
ندارند، چون ارزش تبلیغاتی نداشته است.« 
این فعال محیط زیست به شور شدن آب در 
نتیجه عدم مطالعه در سدسازی و آبگیری از 
آن اشاره کرده،  علتش را گفته و سرآخر هم به 
کشاورزان خسارت دیده از سدها اشاره کرده 
که با این وضع آب، به شوخی گفته اند فقط 

می توانند خیارشور بکارند!
 پروژه های مستعد اختلاس

اسماعیل کهرم، پیش از آنکه درباره علت 
اصرار بر آبگیری سد چم شیر به رغم هشدار 
کارشناسان، صحبت کرده و مخاطرات این سد 
را برای محیط زیست باز کند، اشاره ای به مقدار 
زیادی پول می کند که در پروژه های سدسازی 

موجود است؛ از آن سرمایه گذاری های عجیب 
وغریبی که هیچ بخش خصوصی واردش 
نمی شود. این فعال محیط زیست به  برخی 
اختلاس های صورت گرفته طی این پروژه ها 
اشاره می کند و می گوید: »کسانی هستند که 
از این کار نفع می برند و آن ها اصرار بر آبگیری 
دارند. حال اینکه چه بر سر کشاورز پایین سد 
می آید را می توان در قضیه گتوند دید؛ گتوند 
را توسعه دادند، آب شور شد و الان زمین های 
درباره  افتاد.«کهرم  انتفاع  از حیز  مردم 
ذی نفعان سدسازی، اینطور توضیح می دهد 
که »ساختن یک سد، یک سرمایه گذاری هفت 
هشت ساله است و هر روز از این چندین سال، 
1۵0 تا ۲00 نفر، یعنی از مهندس تا کارگر 
مشغول به کار هستند؛ بدیهی است که عده ای 
از آن منافعی می برند؛ هزاران تن سیمان، 
تاسیسات، ماشین آلاتی که باید از خارج کشور 
وارد شود، توربین هایی که ما حتی یک پیچ آن 
را نمی سازیم و... بنابراین امکان اختلاس در آن 
زیاد و به دنبال آن داوطلب برای این کار هم 

زیاد است.«
 مخاطرات سد چم شیر

اردیبهشت ماه سال ۹۸ یک گروه تحقیقاتی 
از دانشگاه تهران در گزارشی به شرکت مدیریت 

منابع آب و نیرو که مجری این سد است، اعلام 
کرد که به دلیل شرایط زمین شناسی و وضعیت 
حوضه آبی، در صورت آبگیری این سد سالانه 
۵00 هزار تن نمک در مخزن سد حل خواهد 
شد. به اعتقاد کارشناسان منابع آبی، توده 
نمکی در سد گتوند ۲ و نیم کیلومتر در مخزن 
۶0 کیلومتر مربعی بوده و این درحالی است که 
در سد چم شیر ۷0 درصد دریاچه این سد در 
گنبد نمکی سازند واقع شده است. همچنین 
موقعیت سازند گچساران در میادین نفتی 
منجر به تشکیل پوشش برای ذخایر عظیم 
نفت در این منطقه شده است. این البته همان 
موضوعی است که می تواند سد چم شیر را به 
منبع عظیم آلودگی های زیست محیطی تبدیل 
کند. آقای کهرم در گفت وگو با انتخاب، به 
پرسشی مبنی بر اینکه چرا با وجود مخالفت ها 
و هشدار های کارشناسان، همچنان بر آبگیری 
این سد اصرار می شود، پاسخ داده و گفته: 
»مساله این است که دانشمندان همدیگر را 
قبول ندارند. بنده روی سد گتوند مطالعه و کار 
کردم و آن گنبد نمکی را می شناختم؛ بنابراین 
ارتفاعش را مشخص کردند و گفتند که از 1۳0 
متر تاج سد، بیشتر نباید باشد. در غیر اینصورت 
سطح آب دریاچه پشت سد وسیع می شود و 
به طور خزنده می رود و به گنبد نمکی می رسد.« 
او ادامه داده: »گنبد های نمکی معمولا زیر 
سطح خاک هستند و دیده نمی شوند بلکه با 
آزمایش های مختلف وجودشان حس می شود. 
حال اگر رطوبت به آن برسد و وسعت دریاچه 
زیاد شود، آب این گنبد نمکی را جذب و در 
خود حل می کند که نتیجه اش می شود گتوند 
که آب را شور کرد. در واقع پس از سد، آبی که 
از رودخانه کارون می آید، باعث شوری می شود 
تاحدی که کشاورزان به شوخی می گفتند که 
ما در اینجا فقط می توانیم خیارشور بکاریم؛ 
چون شوری آب زیاد شد. الان هم درست همین 
قضیه گتوند پیش آمده است. یعنی می دانند که 
گنبد نمکی، در زیر قرار دارد.« این فعال محیط 
زیست خاطرنشان کرد: »تمام گنبد های نمکی 
که در بستر و کنار کارون قرار گرفته، شناسایی 
شده است. یعنی آب شناسان و زمین شناسان 
از وجود این گنبد ها اطلاع دارند، ولی باز هم 
می خواهند آبگیری کنند. در حالی که آزموده 

را آزمودن خطاست. «
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 زلزله شدید در بشرویه
 زلزله ای به بزرگی ۵.۴ ریشترشهرستان 
بشرویه در استان خراسان جنوبی را لرزاند. 
این زمین لرزه در ساعت 1۷:۴۴ شهرستان 
بشرویه در استان خراسان جنوبی را لرزاند. 
این زمین لرزه در عمق 11کیلومتری زمین 
بود. مرکز اطلاع رسانی امداد و نجات از اعزام 
تیم ارزیاب به منطقه خبرداد.  تا این لحظه 

اطلاعات تکمیلی دیگری اعلام نشده است. 

 صدور هشدار نارنجی 
آلودگی هوا

 حامد یزدی مهر، بعد از ظهر سه شنبه از 
صدور هشدار نارنجی آلودگی هوا توسط 
مدیریت بحران در استان تهران خبر داد و 
اظهار داشت: با توجه به تداوم آلودگی هوا 
شاهد انباشت آلاینده ها هستیم. یزدی مهر با 
اشاره به کاهش کیفیت هوا در حد ناسالم برای 
تمام گروه ها عنوان داشت: به همه شهروندان 
توصیه می شود در تردد خودروها مدیریت لازم 
را داشته باشند. مدیرکل مدیریت بحران استان 
تهران گفت: از همه مردم عزیز می خواهیم 
نسبت به هشدارهای صادر شده حساس باشند 
و با توجه به اعلام های قبلی از وقوع آسیب و 
خطرهای احتمالی جلوگیری کنند. او بیان 
داشت: با تشدید شدت آلودگی هوا تمامی 
دستگاه های خدمات رسان به حالت آماده باش 
در آمده اند و توصیه اکید می شود که مردم به 
خصوص افراد دارای بیماری زمینه ای از حضور 
در فضای باز خودداری کنند و کاهش تردد 
خودروها و اتخاذ تدابیر مدیریتی در دستور 

کار باشد. 

تمام مدارس و دانشگاه های 
استان تهران و البرز تعطیل شد

 جلسه کارگروه اضطرار آلودگی هوا با 
حضور اعضا برگزار شد و بر اساس مصوبات 
این کارگروه، چهارشنبه و پنجشنبه ۲۳ و ۲۴ 
آذر ماه در تمامی شهرستان های استان تهران 
و البرز بجز دماوند و فیروزکوه کودکستان ها 
تعطیل و تمام مدارس در مقاطع ابتدایی، 
دانشگاه ها  درس  کلاس های  و  متوسطه 
غیرحضوری و به صورت مجازی دایر است. 
همچنین فعالیت های ورزشی در فضاهای باز 
ممنوع است و مجوز روزانه ورود به محدود طرح 
ترافیک برای روزهای چهارشنبه و پنجشنبه 

توسط شهرداری تهران صادر نمی شود. 

51 دانش آموز هنرستان 
دخترانه در قم مسموم شدند

 روابط عمومی آموزش و پرورش قم اعلام 
کرد: ۵1 دانش آموز هنرستان دخترانه نور 
قم صبح دیروز با علائم مسمومیت تنفسی 
به بیمارستان منتقل شدند. لازم به ذکر 
است که دو هفته قبل نیز در همین مدرسه 
1۸دانش آموز دچار مسمومیت شده بودند. در 
اطلاعیه روابط عمومی آموزش و پرورش قم 
آمده است: وضعیت تعدادی از دانش آموزان 
تثبیت شده ولی برای اطمینان از سلامت 
آنان، این افراد در مراکز درمانی بستری شدند. 
منشا این مسمومیت هنوز مشخص نیست و 
کارشناسان درحال بررسی آن هستند. لازم به 
ذکر است که دو هفته قبل نیز در همین مدرسه 
1۸ دانش آموز دچار مسمومیت شده بودند. 
حکیم الهی، رئیس مجتمع خیرین سلامت قم 
هم در گفت وگو با صدا و سیما، گفت: پیش از 
ظهر دیروز ۵1 نفر از دانش آموزان هنرستان نور 
واقع در یزدانشهر به همراه تعدادی از پرسنل 
آموزشی با علائم تنفسی به بیمارستان های 
ولیعصر)عج( و مجتمع درمانی فرقانی و مرکز 
درمانی ولیعصر)عج( منتقل شدند. ارزیابی های 
اولیه بالینی نشان دهنده مسمومیت این افراد 
بوده است. او گفت: در حال حاضر، حال عمومی 
تمامی این افراد رو به بهبود است و تنها به 
منظور احتیاط بیشتر تحت نظر مراقبت های 

پزشکی هستند. 

کالابرگ الکترونیکی فعلا به 
صورت نمونه در برخی شهرها 

اجرا می شود
 وزیر کار در جمع خبرنگاران در مورد 
کالابرگ الکترونیکی گفت: سامانه ای تحت 
عنوان شبکه ملی اعتبار ایجاد شده است که 
قرار شده به صورت نمونه در برخی از شهرها 
یارانه مردمی زودتر به حساب پشتیبان واریز 
شود. کسانی که احساس می کنند نیازی به 
پشتیبان برای خرید دارند، می توانند از این 
شبکه برای پشتیبان استفاده کنند و 11 
قلم از کالاهای اساسی را تهیه کنند. صولت 
مرتضوی بیان کرد: مردم اگر تشخیص دادند 
که به پول خود نیاز دارند در زمانی که یارانه ها 
به حساب مردم واریز می شود، می توانند 
یارانه نقدی خود را بردارند. او گفت: فعلا در 
حال آزمایش هستیم و بعد از مرحله  استانی 
ارزیابی می کنیم و بعدا نتایج را اعلام می کنیم. 
وزیر کار در مورد جاماندگان سهام عدالت 
برای افراد تحت پوشش بهزیستی گفت: 
همه  کسانی که حقوقی دارند می توانند به 
دستگاه های مرتبط مراجعه کنند و اگر حقی 
از آنها تضییع شده و جامانده اند حتما این حق 

اعاده خواهد شد. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

 وقتی سدها فقط ارزش تبلیغاتی دارند، بعد از ساخت رها شده و با وجود گنبدهای نمکی، آبگیری می شود؛ 

   کشاورزان فقط می توانند خیارشور بکارند 
  اسماعیل کهرم، سدسازی را یکی از بزرگ ترین پروژه هایی می داند که توسط دولت انجام می شود و اختلاس و داوطلب در آن زیاد است

 این روزها احداث سد خرسان۳ و موضوع به زیر آب رفتن 
1۷روستای شهرستان دنا باعث نگرانی مردم این مناطق شده 
و به مسئولان و دهیاران این روستاها اعلام شده هیچگونه 
ساخت و سازی نباید توسط اهالی انجام شود و همچنین 
در صورت فوت یکی از آنها حق خاکسپاری فرد متوفی را 
در قبرستان های شان را ندارند و متوفی را باید در منطقه ای 
خارج از طرح احداث سد به خاک بسپارند.  گذشته از همه 
اینها مردم منطقه در صورت کوچ اجباری نگران جابه جایی 
درگذشتگانشان هستند که در صورت جابه جایی باید آنها را هم 
جابه جا کنند. حالا دغدغه از دست دادن شغل کشاورزی و خانه 
و زندگی شان بماند! تا جایی که مسئولان استان و شهرستان 
دنا هم به این موضوع و کوچ اجباری چندین هزار نفر واکنش 
نشان دادند. مدیر کل سابق امور اجتماعی استانداری کهگیلویه 
و بویر احمد در این باره به ایلنا، گفته: بیشترین سازه این سد 
در استان چهارمحال و بختیاری است ولی حوضه آبگیر سد در 
کهگیلویه و بویر احمد و در منطقه سادات محمودی شهرستان 
دنا قرار دارد. در این منطقه 1۷روستا داریم که برخی از 
روستاها جمعیتی بیش از ۷00 نفر دارند که با آبگیری این سد 
روستاها به زیر آب می روند. علی فتح میرمحمدی ادامه داده: 
همچنین قبرستان تاریخی در منطقه وجود دارد است که چند 
سالی است کاوش هایی در این قبرستان ها دارد انجام می شود و 
یک آثار باستانی دیگر از جمله قلعه های تاریخی هم در آنجاها 
وجود دارد که هنوز هم این مناطق نیاز به کاوش دارند. علاوه 
بر اینکه این آثار تاریخی تخریب و به زیر آب می روند بحث 
کوچ روستاییان است که به نوعی هیچگونه برنامه ای برای 
اسکان شان در نظر نگرفته اند. اهالی منطقه اکثرا کشاورزند 
که به صورت دیم یا آبی کشت می کنند و عده ای هم به شغل 
زنبورداری، دامداری و پرورش ماهی مشغولند. او عنوان 
کرده: اهالی این روستاها 10 الی 1۲ سالی می شود که کسب 
و کارشان رونق گرفته که با احداث سد هم بافت اجتماعی 
منطقه و هم ابنیه ها که آنجا ساخته شده از بین می رود. اکثر 
ساختمان هایی که آنجا ساخته شده و مردم ساکن هستند بر 
اساس اصول مهندسی و طبق نظر بیناد مسکن ساخته شده اند 
و مجهز به سیستم گاز، برق و مراکز بهداشت و مدرسه هستند. 
در گذشته پل هایی در این منطقه بر روی رودخانه ها ساخته 
شده که هم اکنون با میلیارها تومان اعتبار نمی توان آنها را 
ساخت. حتی طبق شنیده ها 1۴00 هکتار جنگل هم که جزو 
منابع ملی و طبیعی است به زیر آب می رود و تعدادی روستا 
هم راه ارتباطی شان کلا مسدود می شود. مردم بسیار نگرانند.  

 در بلاتکلیفی به سر می بریم
دهیار روستای مازه کز هم گفته: با راه اندازی سد خرسان ۳ 
راه ارتباطی روستای ما مسدود می شود. ۶0 خانوار با جمعیتی 
بیش از ۳00 نفر در بلاتکلیفی به سر می بریم. همه اهالی روستا 
که کشاورز و دامداریم با کوچ اجباری شغل مان را از دست 

می دهیم و در شهرها حاشیه نشین و دچار هزار تا مشکل و 
آسیب اجتماعی خواهیم شد. محمدرضا جلالی ادامه داده: 
به شدت با جابه جایی مان مخالفیم و اهالی روستا من را به عنوان 
وکیل شان انتخاب کرده اند که در جلساتی که درباره احداث 
سد و زیر آب رفتن روستای مان تشکیل می شود مخالفت مان را 
اعلام کنیم. ما اگر شغل دامداری و کشاورزی که سال ها برایش 
زحمت کشیده ایم، رها کنیم به چه شغلی مشغول شویم؟ آیا 
باید در حاشیه شهرها به شغل کارگری و کاذب روی بیاوریم؟ 
روستای مازه کز حدودا دو دهه است که امکانات راه، برق و 
آموزشی برخوردار شده که موضوع احداث سد خرسان۳ و 
مسدود شدن راه ارتباطی این روستا پیش کشیده شد. جلالی 
اضافه کرده: این روستا دارای آثار تاریخی است و چندی پیش 
در حین بازگشایی جاده برای روستا یک قبرستان تاریخی را 
کشف کردیم که بلافاصله با اداره میراث فرهنگی شهرستان دنا 
تماس گرفتیم و این موضوع را اطلاع دادیم که با کاوش هایی 

که صورت گرفت اعلام شد گورستان بسیار قدیمی است. 
 به ما نامه ابلاغ شده نه جواز دفن و نه ساخت و ساز 

صادر نکنیم
دهیار روستای مازه کز بیان کرده: به ما اعلام کردند از 
این به بعد حتی اگر کسی هم در این روستا فوت کرد اجازه 
خاکسپاریش را در قبرستان این روستا نداریم اما مردم زیر بار 
نمی روند و می گویند پس اموات مان را کجا دفن کنیم؟ به ما 
دهیاران نامه ابلاغ شده که نه جواز دفن و نه هیچگونه ساخت 
و سازی در این روستاهای داخل طرح صادر نکنیم. کورش 
درخشان زاده فرماندار شهرستان دنا هم در ادامه اظهار داشته: 
با احداث سد خرسان حدودا 1۷ روستا زیر آب می رود که با 
از دست رفتن خانه و کاشانه حدودا ۵هزار نفر، آسیب های 

اجتماعی زیادی ایجاد می شود. ما با اصل سد مشکلی نداریم 
البته منکر این نیستم که به یک جایی خدمات نرسد و عمران 
و آبادی هم صورت نمی گیرد. البته که سد هم باید بسازند، اما 

نه به این گونه که در حال ساخت است. 
  اگر تاج سد کوتاه تر ساخته شود 2 الی 3 روستا 

بیشتر زیر آب نمی رود
فرماندار دنا ادامه داده: هم اکنون اعلام کرده اند مردم 
هیچگونه ساخت و سازی در این مناطق انجام ندهند و اموات 
آنجا دفن نشوند و همچنین تجدید بنا نکنند. اگر وزارت نیرو 
مقداری تاج سد را کوتاه تر بسازد تنها دو الی سه روستا به زیر 
آب خواهند رفت.  اما اگر با همین روند و منوال و با همین 
سازه پیش بروند آسیب بیشتری برای روستاها در بر خواهد 
داشت. اجازه هرگونه ساخت و سازی داده نمی شود و مردم از 
این موضوع نگرانند چرا که می گویند ممکن است این سد 
تا 10 الی ۲0 سال آینده ساخته نشود و در این چند سال ما 
بلاتکلیف هستیم که نه می توانیم خانه بسازیم و نه کشاورزی 
انجام بدهیم. او تصریح کرده: یک سری کاوش ها در مناطق 
تاریخی این منطقه هم در حال انجام است و مهم ترین محوطه 
باستانی هم مربوط به ده پایین است. این آثار به دست آمده 
برای کشور یک سرمایه ملی هستند. اگر این آثار کاوش نشده 
به زیر آب بروند در واقع سرمایه ملی ما از دست رفته است. 
کارشناس باستان شناسی اداره کل میراث فرهنگی استان 
کهگیلویه و بویر احمد هم در ادامه گفته: در گورستان های 
باستانی شهرستان دنا کاوش هایی در حال انجام است و 
بیش ترین کاوش ها بر روی یک محوطه باستانی که متعلق 
به یک گورستان دوره تمدن عیلامی است متمرکز شده که 
در ده پایین شهرستان دنا قرار دارد. اولین کاوش هم از 10 
سال پیش در این منطقه باستانی آغاز شده و تا چند ماه پیش 
هم ادامه داشته است. علی اصغر آتش فراز افزوده: یک سری 
اشیای تاریخی هم از داخل این گورهای باستانی کشف شده 
است.  البته نه تنها در گورستان ده پایین بلکه در گورستان های 
مناطق دیگر همین محدوده سد هم قبرهای تاریخی که به 
دوره عیلام باستان باز می گردد وجود دارد. سخنگوی صنعت 
آب درباره احداث سد خرسان در کهگیلویه و بویر احمد و 
احتمال به زیر آب رفتن روستاها و بناهای تاریخی منطقه گفته: 
این سد به منظور تامین آب شرب یزد احداث می شود، اما در هر 
حال برای احداث سازه ها مهندسی ارزش داریم و سود و هزینه 
بررسی می شود و ضرورت اجرا مورد ارزیابی قرار می گیرد. در 
این خصوص به ازای روستاهایی که زیر آب می رود منطقه 
مسکونی و زمین در اختیار کشاورزان قرار می گیرد. همچنین 
سعی بر این است که بناهای تاریخی زیر آب نروند اما در عین 
حال طبیعی است و همواره این موضوعات وجود دارد و ممکن 
است بناهای تاریخی و یا مناطق مسکونی زیر آب بروند که 

تمهیدات لازم در این خصوص اندیشیده می شود.   

این سد جز در به دری هیچ سودی برای ما ندارد؛ اهالی می گویند اجازه ساخت و ساز و دفن اموات مان را هم نداریم

  کوچ اجباری ۵ هزار نفر از اهالی ۱۷ روستای دنا با ساخت سد خرسان3


